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Az önkormányzAt hírei, AktuAlitások

TESTÜLETI HÍREK

JÚNIUS

 A június 21. napján tartott 
képviselő-testületi ülésen elsőként 
a Sajólád község közrendjének, 
közbiztonságának helyzetéről szó-
ló rendőrségi beszámolót tárgyalta 
a testület. A Miskolci Rendőrkapi-
tányság képviselői tartották meg 
éves beszámolójukat Sajólád köz-
ség közrendjének, közbiztonsá-
gának helyzetéről. A rendőrséget 
Miskolczi István rendőr alezre-
des, Miskolc Város kapitányság-
vezetője és Szigeti László rendőr 
alezredes, Felsőzsolca Rendőrőrs 
parancsnokhelyettese képviselte. 
A vezető elmondta, hogy a Fel-
sőzsolca Rendőrőrs a Miskolci 
Rendőrkapitányság mondhatni 
legnagyobb rendőrőrse, olyan vo-
natkozásban, hogy összesen 16 te-
lepülés tartozik az illetékességi te-
rülethez, több mint 40.000 lakossal 
és a földrajzi kiterjedése is óriási a 
területnek. A részletes tájékoztató 
anyag elérhető a Polgármesteri Hi-
vatalban. 

***
 Jóváhagyta a testület a 
2022. évi igazgatási szünetről szó-
ló önkormányzati rendeletét. A 
szabályozás alapján 2022-ben két 
alkalommal kerül elrendelésre 
igazgatási szünet a Sajóládi Pol-
gármesteri Hivatalban:

nyári időszakban: 2022. augusz-
tus 15-től 2022. augusztus 19-ig,
téli időszakban: 2022. december 
22-től 2022. december 31-ig.

Az igazgatási szünet ideje alatt a 
hivatalban az ügyfélfogadás szü-
netel, de anyakönyvi ügyekben 
folyamatos ügyelet biztosítására 
kerül sor a korábbi évek gyakorla-
tához hasonlóan.

***
 Módosította a testület a 
szociális igazgatásról és szociális 
ellátásokról, valamint a szemé-

lyes gondoskodást nyújtó ellátá-
sok igénybevételéről, a fizetendő 
térítési díjakról szóló 7/2021. (IX. 
1.) önkormányzati rendeletét, te-
kintettel arra, hogy új szolgáltatási 
forma a nappali ellátás bevezetés-
re kerül.

***
 A bölcsődei szolgáltatás 
biztosításához szükséges döntése-
ket is meghozta annak érdekében 
a képviselő-testület, hogy szep-
tembertől indulhasson a bölcső-
dei csoport: jóváhagyásra került 
a bölcsőde Szakmai Programja és 
a Sajóládi Gyöngyszem Óvoda és 
Bölcsőde módosított Szervezeti és 
Működési Szabályzata.

***
 A testület elé terjesztette 
a Sajóládi Gyöngyszem Óvoda 
vezetője az intézmény 2021/2022-
es óvodai nevelési év helyzetéről 
szóló beszámolóját. A részletes és 
színvonalas beszámoló összefog-
lalta az intézmény eredményeit, 
adatait.

***
Közbeszerzési eljárás megindí-
tásáról döntött a testület a „Fő-
zőkonyha fejlesztés és étkeztető 
kialakítása” tárgyú projektben 
építési tárgyú beszerzésre. A pro-
jektben az új Szociális és Közössé-
gi Központ épületében kerülne be-
szerelésre 2 mobilfal, valamint az 
épület mellé egy raktár épül.

***
 Elfogadta a testület a 
Könyvtári Szolgáltató Rendszer 
2019. évi tevékenységéről szóló 
beszámolót, melynek keretében a 
II. Rákóczi Ferenc Megyei és Vá-
rosi Könyvtár tájékoztatása került 
megtárgyalásra.

***
A képviselő-testület a Sajóládi 
Közösségi Ház vezetői megbízás 
meghosszabbításában is döntött, 
2022. december 31. napjáig újra 

Varga Norbertet bízta meg az in-
tézmény vezetésével.

***
 A képviselő-testület meg-
tárgyalta a Sajóládi Gyöngyszem 
Óvoda és Bölcsőde ingatlanának 
(649. hrsz-ú ingatlan) bővítésé-
re vonatkozó javaslatot és jóvá-
hagyta, hogy az önkormányzat az 
épületbővítéshez, újabb bölcsődei 
csoportszoba építéséhez és udvar 
bővítéséhez a szomszédos – 657.
hrsz-ú ingatlan – tulajdonosától 
274 m2 területet vásároljon 2.000-
Ft/m2 áron

JÚLIUS

 2022. július 29. napján 
rendkívüli testületi ülés keretében 
3 napirendet tűzött ülésére a testü-
let. 

 Döntött a képviselő-tes-
tület a „Főzőkonyha, étkező és 
raktár kialakítása” tárgyú építési 
közbeszerzési eljárásban és kivá-
lasztotta a legkedvezőbb ajánlatot 
adó kivitelezőt. Az építési munkák 
befejezési határideje 2022. decem-
ber 31.

***
 Az ülésen sor került az 
élelmezési nyersanyagnorma és a 
térítési díjak felülvizsgálatára, va-
lamint a bölcsődei nyersanyagnor-
ma és térítési díj megállapítására.

***
 Döntött a testület pályázat 
benyújtásáról a szociális célú tü-
zelőanyag vásárláshoz kapcsolódó 
kiegészítő támogatás tárgyában.  
Nyertes pályázat esetén az önkor-
mányzat újra támogatásban tudja 
részesíteni a település lakosságát, 
ami most különösen fontos: 428 
m3 keménylombos tűzifára pályá-
zott az önkormányzat. 

Veres Mária
jegyző
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PATKÁNYOK ELTERJEDÉSE, PATKÁNYIRTÁS

 Évek óta egyre nagyobb problémát okoz a településen a patkányok elterjedése. A patkányok elterje-
dése ellen a legbiztosabb védekezés az egyéni védekezés: a hulladék anyagok, az ételhulladék, a házi szemét 
eltakarítása, az épületek, a csatornák karbantartása, a szemétgyűjtés.
 Ahol a vándor vagy a házi patkányok megtelepedtek, ott feltétlenül szervezett védekezésre van szük-
ség. A patkánylyukakat be kell tömni üvegcserepes cementhabarccsal, az épületek körüli lomokat, téglaraká-
sokat, az öreg szalmakazlakat és szénaboglyákat el kell tüntetni. 
 Sajólád Község Önkormányzata a patkányok nagyszámú elszaporodására tekintettel a fertőzött terü-
leteken szakember segítségével patkányirtást szervezett, melynek költsége 495.000-Forint volt.
 Az ingatlantulajdonosokat fokozott felelősség terheli ingatlanjaik, lakókörnyezetük tisztántartására, 
mivel leghatékonyabban így előzhető meg a kártevők szaporodása, továbbá amennyiben az önkormányzat-
nak további forrásokat kell erre a célra biztosítania, úgy az más feladatok ellátásától vonja el a forrást.

Veres Mária
jegyző

ANYAKÖNYVI HÍREK

GólyAhír

2022. Június

Dávid Amina (an: Dávid Anita)
Rublinszki Anna (an: Toldi Renáta)

Horváth Viktor Ramiz (an: Horváth Eleonóra)
Pocsai Zsombor Tamás (Orosz Ivett)

2022. Július

Budai Emma (an: Hankó Laura)
Orosz Zselyke Erika (an: Budai Erika Fanni)

Nagy Zente (an: Babcsány Dalma)
Nagy László (an: Babcsány Dalma)

Törös Csongor László (an: Orosz Viktória)

Köszöntjük településünk legifjabb polgárait!
***

házAssáGkötések

2022. Július

Budai Viktória – Gulyás Gergely
Szabó Hajnalka – Földi Bence Gyula

2022. Augusztus

Nagy Réka – Boros István Sándor
Csáki Eszter – Lendvai Péter Szabolcs

Sok boldogságot kívánunk!
***

elhAlálozások

2022. Június

Üveges Gusztávné (élt 94 évet)

2022. Július

Miklós Ferenc (élt 78 évet)
Kiss Imréné (élt 90 évet)

Miklós László (élt 55 évet)
Vida Lászlóné (élt 65 évet)

Nyugodjanak békében!

Adatszolgáltatók:
Müller-Bócsi Alexandra

Bodnárné Gulyás Zsuzsanna
Varga Józsefné

anyakönyvvezetők

KÖZÉRDEKŰ  HIRDETMÉNYEK

SAJÓ UTCA FELÚJÍTÁSA

 Újabb belterületi, önkormányzati út újult meg 
a településen. 
 A Magyar Falu program keretében a Sajó utca 
burkolatfelújítására került sor 316 méter hosszban. 
A meglévő, 3,8 méter széles burkolat szélesítésére 
nem került sor, de az út mindkét oldalán 0,5 méter 
széles zúzottkő padka épült. A kivitelezés értéke 
20.729.781-forint.

Veres Mária
jegyző



5

ÉTKEZTETÉS, TÉRÍTÉSI DÍJAK – 2022. szeptember 01-től

 A nyersanyagok és közüzemi díjak emelkedése okán az önkormányzat által biztosított teljes áras, a 
szociális és gyermekétkeztetési díjak emeléséről döntött a képviselő-testület 2022. szeptember 01. napjától. 
Az úgynevezett teljes áras, vendégebéd ára nettó 1.090-Ft + Áfa azaz 1.384-Ft lesz.
 A szociális étkezők és gyermekétkezők esetén az állami támogatáson felül az önkormányzat jelentős 
támogatás biztosít az étkeztetés költségeihez, hogy ezzel ne a szülőket, rászorulókat terhelje.
 A térítési díjak a következőképpen alakulnak 2022. szeptember 1. napjától:

SZOCIÁLIS ÉTKEZŐK TÉRÍTÉSI DÍJAI:

GYERMEKINTÉZMÉNY TÉRÍTÉSI DÍJAK

I. BÖLCSŐDÉBEN: 

1. Reggeli 107.- Ft/ adag+Áfa 
2. Tízórai 54.- Ft/adag +Áfa 
3. Ebéd 269.- Ft/ adag + Áfa
4. Uzsonna: 108.- Ft/ adag+Áfa
5. Egész napra: 538.- Ft /fő/ nap + Áfa  

6. Gondozási díj: 0.- Ft /fő/ nap

II. ÓVODÁBAN: 

1. Tízórai 110.- Ft / adag + Áfa
2. Ebéd 334.- Ft /adag + Áfa 
3. Uzsonna 110.- Ft /adag +Áfa
4. Egész napra 554.- Ft/fő/nap + Áfa
     Veres Mária
     jegyző

2022. szeptember 8. 
12.30-15.30

Polgármesteri Hivatal 
Ady Endre utca 2.
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intézmények hírei, eseményei

FRÁTER GYÖRGY KATOLIKUS ÁLTALÁNOS ISKOLA 
ÉS ALAPFOKÚ MŰVÉSZETI ISKOLA

ZÁNKÁN TÁBOROZTAK A SAJÓLÁDI ISKOLÁSOK

 Idén is sikeresen pályázott az iskola az Erzsébet Alapítvány által meghirdetett zánkai élménytáborra.  
95 tanuló és 10 nevelő indult izgatottan útnak július 10-én reggel a Balaton északi partjára, Zánkára, bízva 
abban, hogy a vasárnaptól péntekig tartó ottalvós táborban tartalmas kikapcsolódásban lesz részük. 
 A tábor idén is páratlan élményt nyújtott a résztvevőknek. Sport, kalandpark, fürdőzés, séta- és sár-
kányhajózás, színjátszás, kultúra, néptánc, cirkuszi előadás, hagyományőrzés, 3D nyomtatás és tárgyalkotás, 
éjszakai túra s még megannyi színes gyermekprogramon próbálhatták ki magukat a diákok. Pihenőidejüket 
szép, tiszta, rendezett környezetben töltötték, hiszen a tábor épülete, szálláshelye és bútorai, fürdőszobái, 
s többek között az étterme is 2021-ben újultak meg. Kifogástalan napi ötszöri étkezésben volt részük, ahol 
igazi „gyerek menüket” kóstolhattak. Reggel vidám ébresztés és torna, napközben változatos programok és 
élménygyűjtés, este pedig jó hangulatú buli és tábortűz várta a résztvevőket. 
 Élményekben nem volt hiány, hamar elrepült ez a néhány nap. A gyerekek visszavágynak. Bízunk 
benne, hogy a jövőben is lehetőségünk nyílik ilyen színes és eseménydús ismeretszerzésre, kikapcsolódásra! 
Fotók a 2. oldalon.

FGyKÁI és AMI

JÖVŐRE IS LESZ NÉPTÁNCTÁBOR

 Tánc egy héten át a kifulladásig. Talán így 
lehetne a legérzékletesebben kifejezni azt a néptánc-
tábort, amelyet a Baráti Kör Tornabarakonyért Ala-
pítvány szervez már csaknem 10 éve minden nyáron 
gyermektáncosoknak hazánk egyik legkisebb, de 
talán az egyik legcsodálatosabb, festői környezetben 
fekvő településén, a Tornai-dombság szívében, Tor-
nabarakonyban. A táborba idén Sajóládról 10, Sajó-
velezdről és környékéről pedig 20 ifjú táncos érke-

zett.

 A néptánctábort Farkas Attila, a sajóládi Frá-
ter György Katolikus Általános Iskola és AMI nép-
táncpedagógusa vezeti immár 4. éve. „Ezeknek a tá-
boroknak az a célja, hogy egy adott tájegység vagy 
egy falu táncát olyan szinten sikerüljön a gyerekek-
nek megtanulniuk, hogy az a Gömör-Tornai Népmű-
vészeti Találkozón bemutatható legyen” – mondta a 
néptáncpedagógus. Idén lőrincrévi táncanyagot sajá-
títhattak el a résztvevők. A falu páros táncai mellett 

(öreges, csárdás, szapora) „a lányok az Erdélyben rit-
ka, de a Maros-Küküllő vidéken fennmaradt énekes 
női körtáncot tanulták meg. A fiúk pedig nehezen 
ugyan, de –  becsületükre legyen mondva – megbir-
kóztak a pontozóval, ami egy rendkívül nehéz tánc” 
– magyarázta Farkas Attila. A betanulást végig élő 
zene kísérte. A talpalávalót neves zenészekből álló 
zenekar húzta, melynek tagjai Molnár Miklós, az 
Ökrös együttes egykori prímása, Porteleki Zoltán, 
a Téka együttes volt tagja kontrás, és Pénzes Géza 
bőgős, a Népművészet Ifjú Mestere voltak. A dalok 
tanításában Bárdosi Ildikó népdalénekes segített.
 A program végére egy körülbelül 8-10 perces 
koreográfia készült el a tanult táncanyag felhaszná-
lásával, amelyet az ifjak a tábor hatodik, a népművé-
szeti találkozó második napján, szombaton mutattak 
be a nagyérdeműnek a Kemencés-dombon hatalmas 
sikert aratva. 

 A pedagógusnak a legnagyobb örömöt és el-
ismerést mégis az jelenti, hogy a napi 10-12 óra tán-
colásra, e hatalmas fizikai és szellemi teljesítményre 
senkit sem kell rávennie. Sőt! A gyerekek alig, hogy 
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eljöttek Tornabarakonyból, máris visszamennének 
a táborba. S mint azt Farkas Attila elárulta: „Idén is 
volt, jövőre is lesz néptánctábor.”

 Az augusztus 5-én és 6-án megrendezett XI. 
Gömör-Tornai Népművészeti Találkozón a Sajóládi 

Dalkör és a Bokréta Néptáncegyüttes is fellépett.

Balogh Csilla
Közösségi Ház

megbízott vezetője

eGyházi hírek

RÓMAI KATOLIKUS EGYHÁZ

HITTANOS TÁBOR

 A Sajóládi Római Katolikus Plébánia szerve-
zésében 2022-ben is reszt vehettek az iskolás gyere-
kek hittanos táborban. Idén július végén Bogácsra 
jutott el 28 gyerek, 5 felnőtt kíséretében. A tábor első 
napján a hittanosok vetélkedő formájában megismer-
kedtek a településsel, majd pedig este a Szent Márton 
templomban szentmisén imádkozva hálát adtunk az 
ideérkezésért és kértük a kegyelmet ottlétünk napja-
ira. Természetesen jó hittanosként mindennap szent-
misén vettünk részt, imádkozva a település lakóival 
együtt.

 
 
 

 

 Kedden egy egésznapos túrára indultunk 
el a Bükk hegység rengetegébe. Noszvajtól elindul-
va jártunk a Várkúti Turistaháznál, megcsodáltuk a 
panorámát a Kövesdi-kilátótól, pihentünk a Nova-
ji-kunyhónál, majd visszaereszkedtünk Noszvajra. 
Hazaérve Bogácsra egy finom fagyizással zártuk a 
túránkat.

 

 Szerda délelőtt ismét vetélkedők kötötték le 
az ifjúság figyelmét, majd pedig mindenki örömére 
felkerestük a strandot, az esti szentmise után pedig 
néhányan a Millenniumi kilátót meglátogatva cso-
dálhatták az esti fényeket és megelőzve a többieket a 
Vidámpark első látogatói is lehettek.

 Csütörtökön délelőtt, aki szerette volna (szin-
te mindenki) kipróbálhatta pólófestési képességeit 
illetve aláírásokat gyűjthetett pólójára. Este pedig 
közösségileg a Vidámpark szórakozási lehetőségeit 
használtuk ki.
 Utolsó napunk délelőttjén a szokásos sorver-
senyek, játékos vetélkedők tették próbára a gyerekek 
idegeit, gyorsaságát, étvágyát, hangerejét. A finom 
búcsúebéd elfogyasztása után lázas pakolás, készü-
lődés tette próbára gyerek és felnőtt idegét. A minket 
hazaszállító busz megérkezése Sajóládra, tudtunkra 
adta: vége van az idei hittanos tábornak. Sokan köny-
nyes szemmel vettek búcsút egymástól, mások meg-
kérdezték még a busz mellett állva: - „Nem megyünk 
vissza?” – „Most nem, de majd jövőre!”

Varga Béla plébános
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HORDOZHATÓ MÁRIA KÉPEK

 Sajóládi templomunkban két hordozható Mária kép található, melyeket 2020-ban sikerült felújítani, 
restaurálni. A helyreállítást Varga Ferenc budapesti festmény- és bútor restaurátor, műemléki restaurátor 
szakértő úr végezte el. A munkálatok elvégzésekor felkértük arra is, végezzen művészettörténeti kutatást 
Mária képeinken. A helyreállítási munkálatok során az alábbiakat állapította meg:

 A felépítmények a XIX-XX. század fordulójáról valók. 
 A nagyobbik egy színvonalas asztalosmunka, a kisebbik egy kissé kvalitástalanabb darab.
	 A	nagyobbikban	lévő	festmények	-	melyek	egy	vakkeretre	vannak	feszítve	-	ugyan	provinciális	al-
kotások,	szerzője	nem	a	legmagasabb	képzettségben	részesül,	ám	ízesen	festett.	A	kisebbikben	lévő	kép	a	
passaui	Mariahilf-kegyképről	készült	olajnyomat,	valószínűleg	a	XIX.	századból.	A	pieta-szobor	a	sasvá-
ri	Kegyszobor	másolata,	mely	igen	minőségi,	XVIII.	századinak	tűnő,	barokk-stílusú	darab.	Elképzelhető,	
hogy	egy	kassai	fafaragóműhelyben	készülhetett.	Nem	tudni,	hol	lehetett	eredetileg,	de	talán	valahonnan	
átmenekítették	és	később	készítették	neki	a	jelenlegi	körítést.	Többször	javították,	átfestették.

A nagyobbik Mária-kép:     A kisebbik:

 A helyreállítás során a műtárgyakat a restaurátor úr letisztította, szerkezetileg megerősítette, a szo-
borról eltávolította az átfestéseket, javításokat.
 A nagyobbik tárgy képeit újra feszítette, a hiányokat kiegészítette, az olajnyomatot átkasírozta egy 
kartonra.A keretezéseket újra aranyozta, a színezést pedig a nagyobb tárgy eredeti színeihez igazította.
 Mindenki nevében mondhatom, hogy örülünk, hogy megmenthettük ezt a két műtárgyat, és remél-
jük, templomunkban méltó helyükön a közösség épülését fogják szgálni!

Varga Béla plébános

MACSUGA KERESZT

 Egy önzetlen magánfelajánlás 
jóvoltából teljesen megújulhatott közsé-
günk egyik keresztje, mely központi he-
lyen, a Posta épületével szemben találha-
tó.
 Az eredeti alkotást 1929-ben ál-
líttatta Dobai János. A kereszt eredetileg 
kőből készült. Sajnos az időjárás nem kí-
mélte, így az utóbbi időkben már eléggé 
megviselt állapotban volt látható. A felújí-
tás során gyönyörűen megszépült és méltó éke lett a mögötte található parknak. Megáldására július 6-án 
került sor.           Dudásné Bócsi Nikoletta
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KÖZÖSSÉGI HÁZ

közösséGi hírek, események

SZENT ISTVÁN-NAPI MEGEMLÉKEZÉS ÉS KE-
NYÉRSZENTELÉS
„Táplálkozzunk az élettel, táplálkozzunk az étellel.”

 Tartalmas és színvonalas megemlékezésen 
vehettek részt a Szent István-napi ünnepségen jelen-
lévők, amelyet a bizonytalan időjárási körülmények 
miatt a tavasszal átadott Szociális és Közösségi Köz-
pontban tartottunk meg.
 Pozbai Zoltán polgármester ünnepi üzeneté-
ben így fogalmazott: „Szent István ünnepén mindennél 
fontosabb, hogy országunkban béke és biztonság legyen. 
Ebben kérjük István királyunk közbenjárását, aki Máriá-
nak ajánlotta fel országát. Isten áldja meg Magyarorszá-
got és hozzon számunkra szebb jövőt.”
 Varga Norbert, a község alpolgármestere arra 
intett, „Nem szabad elfelejtenünk, hogy kik vagyunk és 
honnan jöttünk, hogyan váltunk Európa közepén kicsiny, 
de megmaradni képes országgá, nemzetté.” Beszéde vé-
gén az alpolgármester így összegzett: „Augusztus 20. 
tehát a nemzet-megmaradás, Európaiságunk létjogosult-
ságának ünnepe. Ennek a megmaradásnak az egyik jelképe 
az Új kenyér is, a kenyér, ami étel, vagyis az élet táplálója. 
Kívánom Önöknek, hogy ez az Új kenyér hozzon békét és 
bőséget mindannyiunknak.”
 Az Új kenyeret az egyházfelekezetek képvi-
selői áldották meg. Victor Anna református lelkész 
az emberiség Istennel kötött magasztos szövetségére 
utalva azt mondta: „míg a föld lészen, vetés és aratás…
meg nem szűnnek.” (1 Móz 8:22)A református lelkész 
kiemelte: termett annyi búza földjeinken, hogy a 
magyar nép számára van kenyér. Van kenyér, amit 
hálaadással vehetünk a kezünkbe. Meg kell ugyan fi-
zetni az árát, egyre komolyabban meg kell fizetni az 
árát, de egyre komolyabban meg kell becsülni Isten 
ajándékát, a gondoskodását. Meg kell becsülnünk, 
ha csak vajas kenyér és nincsen rátét, meg kell be-
csülni még akkor is, ha megszikkadt és száraz az a 
kenyér, mert Isten gondoskodása az. 
 Thodory Ferenc görögkatolikus parókus 
imájában Szent István királyt dicsőítette, és Isten ál-
dásáért fohászkodott. 
 Varga Béla római katolikus plébános így 
szólt: most a legelső királyunkra emlékezünk. Őt 
köszöntjük a szenteknek karában, s az ő imáját kér-
jük az Istennél. Nem csak köszöntjük, hanem meg is 
köszönjük mindazt, amit tett. A történelem vihara-
it és tanúságát nézve nem volt egyszerű, s nem volt 
könnyű dolga, de új életet adott népünknek. Új útra, 

Jézus Krisztus útjára, a keresztény lét útjára léptet-
te a magyar nemzetet. Az Új kenyér az életet jelenti 
számunkra, az élethez pedig étel szükségeltetik. „A 
mai nap fontos üzenete, hogy táplálkozzunk az élettel, táp-
lálkozzunk az étellel” – hangsúlyozta a plébános.
 A megszentelt, frissen sütött fehér kenyeret 
Varga Norbert alpolgármester szelte meg, amely-
nek darabjait Illés Zoé, Ruzsvánszky Petra, Szmeta-
na Viktória, az iskola néptáncos tanulói, valamint a 
polgármesteri hivatal dolgozói kínáltak az ünneplő 
közönségnek kóstolásra.
 A ceremóniát a felemelően gyönyörű, nemze-
ti érzelmű versekkel, dalokkal és nótákkal fűszerezett 
nagy sikerű ünnepi műsor követte, melyet György-
né Újvári Mária énekes, kántor, a Magyar Kultúra 
lovagja előadásában láthatta és hallhatta a nagyér-
demű. Az egész estés hangosítást az előadóművész 
férje, György Árpád biztosította. A rendezvényen a 
Fráter György Katolikus Általános Iskola és Alap-
fokú Művészeti Iskola két tanulója, Bárdos Áron és 
Körtési Máté mondott el egy-egy verset.
 A megemlékezés végén a jelenlévők a Sajó-
ládi Polgármesteri Hivatal ajándékával, egy ünnepi 
kenyérrel térhettek haza.
 Hálásan köszönjük minden résztvevőnek és 
segítőnek a közreműködést!
 Azok, akik nem tudtak eljönni az eseményre, 
ám ízelítőt szeretnének kapni az ünnepi műsor han-
gulatából, a Közösségi Ház facebook oldalára feltett 
linken megtekinthetik a rendezvény vágott, rövidí-
tett változatát, amely Fábián Zoltán munkája.

Fotók a 16. oldalon
Balogh Csilla

a Közösségi Ház
megbízott vezetője
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BEHARANGOZÓ

SZÜRETI MULATSÁG – 2022. október 1.

 Korosztálytól függetlenül idén is nagy szere-
tettel várjuk a kicsiket és a nagyokat a szüreti mu-
latságra. Tavaly elmaradt, idén azonban szeretnénk 
visszahozni a fesztivál egyik elmaradhatatlan ele-
mét, a lovaskocsis felvonulást.
 Az egyre bővülő programkínálat között már 
most több zenei csemege található. Számítunk a Pe-
recesi Bányász Koncert Fúvószenekar, a Welders 
Daughter és az Agyagbanda zenekar fergeteges 
koncertjére, de a hagyományoknak megfelelően fel-
lépnek majd a helyi művészeti csoportok, az óvodá-
sok és az iskolások is.
A nagyszabású rendezvényen Herczeg Mária taní-
tó, népi játszóház vezető a kicsiknek és a nagyoknak 
is több órás tartalmas elfoglaltságot kínál majd, és 
természetesen az eseményre ellátogató érdeklődők 
gyomra sem marad üres. Lesz étel, ital és a Guiness 
rekorder Vitéz István is eljön palacsintákat sütni. Ő 
és csapata nemrég Tiszaújvárosban készítette el a vi-
lág eddigi leghosszabb, 250 méter hosszú palacsin-
táját, amellyel megdöntötte az addigi 147 méteres 
rekordot.
 A fesztivál programja izgalmasan alakul, 
kellemes kikapcsolódást és szórakozást kínálva a 
község aprajának és nagyjának.

Balogh Csilla
a Közösségi Ház

megbízott vezetője

EGYESÜLETI HÍREK

MEGYEI POLGÁRŐR NAP BOGÁCSON

 A XXI. Borsod-Abaúj-Zemplén Megyei Pol-
gárőr Napot tartották meg 2022. augusztus 06-án 
Bogácson, a Bogácsi Rendezvényparkban, melyen 
telpülésünk polgárőrei is részt vettek.
 A rendezvényen számos rendvédelmi és 
állami vezető is megjelent, - akik köszöntötték a 
szövetség tagjait - mások mellett Tállai András a 
Pénzügyminisztérium parlamenti államtitkára, mi-
niszterhelyettes, dr. Kiss Attila r. vezérőrnagy a Bel-
ügyminisztérium Rendészeti Államtitkárság Rendé-
szeti Államtitkári Kabinet kabinetfőnöke, Czinege 
László r. dandártábornok a Borsod-Abaúj-Zemplén 
Megyei Rendőr-főkapitányság vezetője, Túrós And-
rás az Országos Polgárőr Szövetség elnöke.
 Az ünnepi rendezvényen számos polgárőr 
kapott elismerést, de mellettük több olyan a szö-
vetséggel szervesen együttműködő társszerv tag-
ja, vezetője is kapott kitüntetést, akik kimagaslóan 
támogatják a polgárőr mozgalmat. A Borsod-Aba-
új-Zemplén Megyei Polgárőr Szövetség Elnöksége a 
Polgárőr Mozgalom Támogatásáért Plakett kitünte-
tésben részesítette Veres Máriát, Sajólád jegyzőjét.
 Az ünnepi rendezvényt lovasbemutató, 
könnyűzenei műsorok, vetélkedők színesítették.

VBÁ

Kedves Ági óvónéni!

 Engedd meg, hogy meglepetésként, Szendrei 
Csilla cikkével köszöntsünk a Ládi Körkép nevében 
nyugdíjba vonulásod alkalmából!

 1989. augusztus 1. meghatározó év volt a Sa-
jóládi Napközi Otthonos Óvodában. Új óvó néni ér-
kezett az intézménybe: Ronyecz Ágnes. A hivatásába 
vetett töretlen hit, a gyermekek iránti feltétlen szere-
tet és csodálat, a tenni akarás vezérelte. A számára 
oly fontos irányelvek az addig igen gyorsan eltelt 33 
év alatt mit sem változtak. 
 Bartók Jánosné óvodavezető nyugdíjba vonu-
lásának apropóján írt köszöntő beszédében így val-
lott Róla:
„	Szakmai	 életútját	magas	 szintű	hozzáértés	 jelle-
mezte.	Szakmai	ismereteinek	bővítése,	a	folyamatos	
megújulás	 igénye	 életének	 természetes	 velejárója	
volt.

 A Sajóládi Gyöngyszem Óvodában a fel-
nőtt,-	és	gyermekközösség	fejlesztését,	fejlődését,	az	
óvodai	nevelő	munka	pozitív	megítélését,	a	szakmai	
élet	 kihívásainak	 történő	 megfelelését,	 megújulást	
tartotta	mindig	szem	előtt.
	 Kiemelt	figyelmet	fordított	a	tehetséges	és	a	
hátrányos	helyzetű	gyermekek	megfelelő	fejlesztésé-
re.	 Változatos	 módszerek	 és	 eszközök	 segítségével	
szervezte napi pedagógiai tevékenységét. Példaér-
tékű	volt	a	saját	készítésű	eszközök	folyamatos	al-
kalmazása az ismeretek átadása során.
 Kimagasló pedagógiai munkája eredménye-
ként az óvoda szakmai munkaközösségét vezette. 
Ezen	a	területen	is	igyekezett	új	ismeretekkel,	a	meg-
újulást	szem	előtt	tartva,	fejlesztő	ötletekkel	segíte-
ni	a	nevelőtestület	szakmai	munkáját.	Rendszeresen	
segítette	a	pályakezdőket,	az	újonnan	belépő	peda-
gógusokat.	 A	 szakmai	 ismeretek	 átadásán	 túl	 az	
emberi	értékek	közvetítését	is	elsőrendű	feladatának	
tekintette... „

KÖSZÖNETTEL!
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 Így válhatott Ő az idő múlásával községünk-
ben kicsik és nagyok Ági óvó nénijévé. Az évek során 
gyermekek sokaságának szívében, lelkében hagyott 
el nem feledhető élményeket, érzéseket, emlékeket, 
lenyomatokat...

 „Amikor anya mesélte, hogy Ági óvó néni nyug-
díjba vonul az első gondolatom az volt, hogy szegény ovi-
sok... már nem lesz részük a mindenkinek járó kedves öle-
lésben.
Visszagondolva az ovis éveimre a rengeteg éneklés és sok-
sok ölelés jut eszembe. Ági óvó néni olyan volt, mint egy 
pótanya, mert hozzá mindig ugyanúgy mehettem örömmel 
és bánattal, mint a szüleimhez. Az anyák napi ünnepre 
való készülődést nagyon szerettem, szeretetteljes han-
gulatban folytak a munkálatok, lelkesedéssel tanultuk a 
verseket, dalokat. Igazából ez a hangulat minden ünnepi 
ráhangolódásra jellemző volt. Az édesanya, édesapa szót 
használva mindig Ági óvó néni jut eszembe, tőle nagyon 
sokat hallottuk ezt, mindig erősítette bennünk a szüleink 
iránt érzett tiszteletet. A húgom is olyan szerencsés mint 
én, mert az ő csoportjába került, amikor kezdte az ovit.
 Emlékszem hazaérve az oviból ugyanazokat az 
énekeket énekelte, mint én, olyan hanglejtéssel beszélt, 
mint Ági óvó néni. Megkérdeztem e sorok írása közben a 
húgomat, milyennek látta közös pedagógusunk, ugyanazt 
mondta, amit én is gondolok: vidám, kedves, figyelmes és 
mindenben részt vett mindig.
Kedves útravaló gondolatokkal, tanácsokkal indított az 
iskolai életbe el az óvodai ballagásomkor. Megkért, hogy 
az első piros pontomat mutassam meg majd Neki, de még 
mai napig ha találkozunk, mindig érdeklődik felőlem és egy 
szerető öleléssel, mosollyal üdvözöl. A gondoskodása nem 
szűnt meg a ballagással.
 A nyugdíjas évekre sok-sok egészséget és élményt 
kívánunk szerető családja körében. Mindent köszönünk!”

 

Szabó Eszter és Szabó Emma

„Ági  óvó nénivel először hároméves koromban találkoz-
tam. Olyan volt ő nekem, mintha a pótanyukám lett volna, 
aki mindig lelkiismeretesen vigyázott rám. Reggel mindig 
mosolyogva várt. Valahogy Neki a szeme is nevetett. Sze-

rettem a foglalkozásokat, a találós kérdéseket, a csendki-
rályt, a kör- és” kidobójátékokat”. Vele mindig  minden 
érdekes és vidám volt. A csínytevések ellenére soha nem 
haragudott rám. Éreztem , hogy nagyon szeret és bízik 
bennem. A műsorok elkészítésénél mindig hozzám illő 
szerepeket kaptam. Neki is köszönhetem, hogy szavalóver-
senyeken azóta is sikereket érek el. Az óvodai ballagásom 
után az öcsém, Ábel követett az oviban. Ő óvó néni álomba 
ringató meséire emlékszik.  Sün Balázs Ági néni-féle előa-
dását a mai napig emlegeti. Ha az ovi felé sétáltunk, úgy 
mindig benéztünk. Ha láttuk az udvaron örömmel integet-
tünk és köszöntünk Neki! Kár , hogy   mostantól ritkábban 
találkozhatunk! Köszönjük kitartó törődését, az önzetlen 
szeretetét, jólelkűségét!”

Szendrei Ármin és Szendrei Ábel

Kedves Ági óvó néni!
Hálás szívvel köszönünk Neked minden mosolyt, 
ölelést, biztató szót, értékes, megfontolandó, bölcs 
Ládi Körkép-es gondolatot !
Az aktív pihenés időszakára szeretettel kívánjuk....

„Legyen előtted jól kitaposott út,
Hátad mögül fújjon mindig a szél,
A nap melegen süsse arcodat,
Az eső puhán essen földjeidre,
S míg újra találkozunk,
Hordozzon tenyerén az Isten!”

Szendrei Csilla
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BESZÉLGETÉS

emberek, Arcok, hivAtások sAjóládon

BESZÉLGETÉS DUDÁS GÁSPÁRNÉ, UHER ERI-
KÁVAL a helytörténeti kutatómunkáról és a helyi 
kötődésről

 Az ember korosodva, 60 év felett gyakran 
gondol arra, hogy mit hagy maga után az utókorra. 
Arra törekszik, hogy mentsen meg életéből olyan tár-
gyakat, emlékeket, melyek számára értékesek voltak. 
Természetesen, most nem az anyagi javakról beszé-
lek. Utódaink számára kell, hogy a múltról írásos 
formában vagy éppen fényképekről tájékozódva, de 
legyen tudomásuk róla. A Retró ma igazi divatját éli, 
a régi fotók felelevenítik bennünk a gyermekkort. 
Szüleink, nagyszüleink életét nyomon követhetjük és 
napvilágra kerülhetnek a család féltve őrzött titkai is. 
Igaz, az Internet jelen van szinte minden családban, 
de sok személyes, bizalmas információk birtokba ju-
tásához szükség van a kutatómunkára. A település, 
ahol élünk, jelenének és múltjának ismerete mindany-
nyiunk érdeke. Vannak emberek, akik egész életüket 
egy helységben élik le, ide köti őket a szülői ház, majd 
a későbbiekben a két kezű munkával épített családi 
ház, az otthona, sőt a munkahelye is. Ám aki ezeken 
felül még késztetést is érez arra, hogy tevékenyen ki 
vegye részét ennek a településnek az életéből, az az 
ember méltán kiérdemli az elismerést a község veze-
tésétől és a lakosságtól is. Kincs Ő nekünk- hallottam 
az interjúm főszereplőjéről a közelmúltban. Jött is az 
ötlet azon nyomban, - szerepelnie kell az újságban 
- hogy a tisztelt olvasók is értesüljenek róla. Dudás 
Gáspárné, Uher Erika kissé félszegen elhárította a 
felkérésem, mondván nincs én bennem semmi külön-
leges, csak azt csinálom, ami már régóta érdekel és 
nagyon szeretem. Rábeszélő képességemnek köszön-
hetően végül is elvállalta a beszélgetést.

 Először	 is	 köszönöm	 a	 megtisztelő	 érdek-
lődést	 a	 hobbim	 iránt.	Úgy	 érzem	azonban,	 hogy	a	
kincs	nem	én	vagyok,	hanem	amit	a	helytörténeti	ku-
tatások során Sajóládon találunk. Kiváló példaké-
peim	vannak,	akik	erősítették	érdeklődésemet	kuta-
tómunkáikkal,	 könyveikkel,	 írásaikkal.	 Ezeknek	 az	
olvasása	 lelkesít,	 ötleteket	ad,	 fokozza	kíváncsisá-
gomat	múltunk	iránt.	Nagyon	tisztelem	dr.	Balpata-
ki	Béla	plébános	urat,	Farkas	Ferenc	ny.	Isk.	Igazga-
tót, helytörténet kutatót és feleségét Pásztor Ilonát, 
a	Montázs	Magazin	újságíróját,	Vitéz	Gábor	Miklós	
isk.	 igazgatót,	 Varga	 Lászlóné	 ny.	 Isk.	 Igazgatót,	
helyi	újságunk	volt	és	jelenlegi	szerkesztőit,	minda-
zokat, akik írásaikkal megismertetik Sajólád törté-
netét,	életét	a	múltban	és	a	jelenben.	Ezáltal	a	jövő	

nemzedékének	is	lesz	lehetősége	megismerni	mindezt.	
Szeretném, ha községi könyvtárunkban minden írá-
sos dokumentum megtalálható lenne, melyek Sajó-
ládról szólnak és azok is, melyeket sajóládiak írtak. 
Gondolok	 itt	 Balázs	 Sándorné,	 Annuska	 nénire	 és	
Gál Mihály könyveire például.
 Ládpetri születésű vagy -tudomásom szerint. 
Jól sejtem, hogy a születési hely elnevezés már gyer-
mekkorban foglalkoztatott? Életed mely időszaká-
hoz köthető Sajólád múltjában történő barangolásod 
ideje?  A gyermekkorodra, az iskolás éveidre hogyan 
emlékszel vissza? Szeretted a történelem tantárgyat? 
Emlékezetes pillanat, mely szerinted kihat a későbbi 
kutatótevékenykedéseidre?
 Kisgyermek koromból vannak emlékeim, 
amikor	 családi	 összejövetelek	 alkalmával	 szüleim	
és	 nagyszüleim	 saját	 gyermek-	 és	 ifjúkorukról	 me-
séltek.	Nagyon	szerettem	és	szeretem	ma	is	a	“hogy	
volt?” sztorikat hallgatni. Az általános iskolában is 
a	“mesélős”	tantárgyak	voltak	a	kedvenceim:	iroda-
lom,	történelem	és	a	földrajz.	Rézműves	János	bácsi	
történelemóráin	 nemcsak	 a	 világ	 és	 a	 magyar	 tör-
ténelemről	 hallhattunk,	 de	 elmesélte	 a	 sajóládi	 vo-
natkozású	eseményeket	is.	Számomra	ezek	voltak	a	
legérdekesebbek,	mert	ezekről	a	tankönyvekben	nem	
olvashattunk.	Tanár	Úr	látva	érdeklődésemet,	java-
solta	szüleimnek,	hogy	válasszam	a	tanári	pályát	és	
térjek	majd	vissza	szülőfalumba	tanítani.	A	csinta-
lan,	pajkos	fiú	tanulók	viselkedése	azonban	eltérített	
ettől	 a	 hivatástól,	mert	 csendes,	 visszahúzódó	 em-
berként	nem	tudtam	volna	megfelelően	bánni	velük.	
Történelem	tanár	nem	lettem,	de	a	helytörténet	min-
dig is érdekelt.
 A fiatal évek. A középiskola választásában, a 
munkahely megtalálásában milyen szerepet kapnak 
az egyéni indíttatások vagy éppen családi ráhatást is 
elfogadsz? 
 Apukám nagykereskedelmi vállalatnál dol-
gozott.	 Tetszett	 a	munkahelye,	 ezért	 az	Ő	 javasla-
tára	 a	 Berzeviczy	 Gergely	 Kereskedelmi	 Szakkö-
zépiskolában érettségiztem 1972-ben, majd rögtön 
munkába is álltam egy másik nagykereskedelmi vál-
lalatnál.	 Ugyanez	 év	 karácsonyán,	 az	 éjféli	 misén	
sokszor	éreztem,	hogy	valaki	figyel	engem.	A	tekin-
tetünk	 többször	 találkozott.	Ő	volt	Dudás	Gáspár,	
egy	jóképű,	szimpatikus	fiatalember,	aki	a	mise	után	
meghívott	egy	közös,	szilveszteri	bulira.	Szüleim	el-
engedtek	vele	és	úgy	együtt	maradtunk,	hogy	másfél	
év után össze is házasodtunk.
 Sajóládon találtad meg életed párját, a férje-
det, aki hűséges segítőd és társad lesz az életed min-
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den területén, közös munkahelyetek is lesz. Hogy 
érzed és hogyan értékeled ezt a sok kötőpontot a tele-
püléshez? 
 Nekünk	Sajólád	lett	a	világ	közepe.	Született	
két	fiú	gyermekünk,	közben	felépítkeztünk	a	Polgár-
mesteri Hivatal szomszédságában, amely nagy örö-
münkre	 a	 közös	 munkahelyünk	 is	 lett.	 Több,	 mint	
harminc	év	után	innét	jöttünk	nyugdíjba.		
 Férjedet, Dudás Gáspárt mindenki ismerte és 
szerette Sajóládon, a Polgármesteri Hivatal dolgozó-
jaként. Jó kapcsolatban volt a község intézményeivel, 
segítőkészsége példaként szolgál a mai fiataloknak. 
Hogy érzed, közös kötődésekkel sikerült közelebb 
kerülni álmaid eléréséhez, a település történetének 
kutatásához?
 Férjem	 hobbija	 fiú	 korában	 a	 fotózás	 volt,	
saját	 laborjában	 hívta	 elő	 a	 negatívumokat	 és	 ké-
szítette	el	a	fényképeket.	Sokan	keresték	családi	ese-
mények	emlékének	megörökítéséhez.	A	múlt	idézését	
most segítik az akkori fotói. A Sajóládi Önkéntes 
Tűzoltó	Egyesület	megalakulásának	75.	évfordulójá-
ra	rendezett	ünnepségen	1980-ban	is	önkéntes	tűzol-
tóként	 fotózott,	 ennek	alapján	Polgármester	Úrnak	
sikerült	 elkészíttetnie	 az	 egyesület	 már	 elenyészett	
zászlójának	másolatát.	Ezt	egészítik	ki	a	megőrzött	
és	felújított	tűzoltó	relikviák.
 A Ládi Körkép szerkesztőségének is tagja vol-
tál egy pár éven keresztül. Mikortól és hogy emlék-
szel vissza erre az időre? Több időt tudtál-e szentelni 
a kedvenc hobbidnak? A szenvedélyes ragaszkodá-
sod a helytörténeti kutatómunkához teret kapott ez-
által vagy inkább nehézségekbe ütközött?
 A	Ládi	Körképhez	 szinte	 családi	 kötődésem	
van.	 Korábbi	 időszakban	 Tamás	 fiam	 és	 felesége,	
Andrea	is	szerkesztőségi	tagok	voltak,	jelenleg	pedig	
Ákos	fiam	felesége,	Nikoletta	 is	tagja	a	szerkesztő-
ségnek.	Engem	Polgármester	Úr	tisztelt	meg	a	felké-
réssel	évekkel	ezelőtt,	miután	a	pálos	téglákról	szóló	
publikációm	megjelent	 az	 újságban.	Már	 nyugdíjas	
voltam, izgalmas kihívásnak éreztem, elvállaltam, 
de	 egy	 idő	 után	 édesanyám	 egészségének	 romlása,	
családi	 tennivalók,	 az	 idő	 szűkössége	 a	 rendszeres	
szerkesztőségi	munkát	már	bizonytalanná	tette,	így	
elköszöntem a laptól, de az alkalmankénti, kötetlen 
munkáról nem mondtam le.
 Nyugdíjba vonulásod után aktív pihenéssel 
töltöd a napjaidat. A település múltjának feltérképe-
zésével több időd van foglalkozni? A családanya és 
nagymama szerep befolyásolja-e a rá szánt időt? A 
családod támogató szerepet vállal és elfogadó?  
 Még munkaviszonyban voltam, amikor a Hi-
vatal	tetőszerkezetének	felújítása	közben	régi	iratok	
kerültek	 elő.	 Ezek	 az	 1875.	 évi	 jegyzőkönyvek	 vol-
tak,	Rökk	Pál	községi	bíró	aláírásával.	Sokat	mesélt	
nagymamám	erről	az	igaz	emberbarátról	és	feleségé-
ről,	akinek	a	templomi	fő	oltárunkat	is	köszönhetjük.	
Ekkor	döntöttem	el,	hogy	az	Internet	és	a	Levéltárak	
segítségével	kutatni	 fogom	élete	 történetét.	Sikerült	
az	Országos	Széchenyi	Könyvtár	engedélyével	rész-

leteket is közölhettem a Ládi Körkép hasábjain. Le-
hetőségem	adódott	pályamunka	készítésére	is	ebben	
a témában. Szorgalmamért oklevelet és biztatást 
kaptam	a	további	kutatáshoz,	melynek	nagyon	örü-
lök. Itt is megköszönöm a támogatást azoknak, akik 
ebben a munkámban segítségemre voltak. Érdekes 
módon ezek a régi dokumentumok irányították rá a 
figyelmet	néhai	Dobai	Pál	 ingatlanjára	és	keltették	
fel	Polgármester	Úr	figyelmét	is.	És	láss	csodát!	A	té-
mát	 felkarolva	pályázati	 lehetőséggel	Tájház	 épült	
Sajóládon,	az	öreg	házból.	Azonos	 területen,	 a	Kö-
zösségi	Házzal	együtt	remek	lehetőség	lesz	az	aktív	
kikapcsolódáshoz	idősnek	és	fiatalnak	egyaránt.		
 A helytörténet kutatása szép és nemes munka. 
A Facebookon, a Sajólád Retró oldal kedveltté és ke-
resetté vált a lakosság számára, jó ötletnek bizonyult 
részedről.  Érdeklődéssel fordultál egy olyan tevé-
kenységhez, amit szívvel-lélekkel csinálsz. A kedves 
olvasóknak engedj egy kis bepillantást az életedbe! 
Egy pár mondatban beszélgessünk Sajólád múltjáról! 
Első emlékeidről, a nevezetes eseményekről, terveid-
ről szívesen hallanánk!
 A	 Sajólád	 Retró	 megszületésének	 gondola-
tát	Vitéz	Gábor	Miklós	által	összegyűjtött	számta-
lan	régi	fotó	látványa	inspirálta.	Ezek	olyan	mesélő	
közkincsek,	melyeket	érdemes	megmutatni,	hogy	má-
sok	is	láthassák	és	kedvet	kapjanak	gyűjtésükhöz.	A	
programot	egy	kedves	ismerősöm	lánya,	Bartha	Eri-
ka készítette el és tette fel az Internetre. Én lettem az 
adminisztrátor,	de	rajtam	kívül	mások	is	tölthetnek	
fel	rá	Sajólád	közösségi	életéről	készült	régi,	kedves	
fotókat,	 melyek	 településünk	 jó	 hírnevét	 öregbítik.	
Örömteli,	hogy	számos	fiatal	vette	már	igénybe	a	le-
tölthető	képeket	diploma	munkájuk	elkészítéséhez.	
 Mik a további terveim? Sok minden érdekel, 
többek	között,	hogy	mit	 írtak	régen	az	újságok	Sa-
jóládról,	valamint	a	családfa	kutatás	is.	Itt	kérném	
a lakosság segítségét, ha valakinek tudomása van 
arról,	 hogy	 a	 helyi	 újságunk	 első	 lapszáma	megta-
lálható-e	valahol,	valakinél,	nagyon	örülnék	a	visz-
szajelzésének!	Terveim	közt	szerepel,	hogy	szeretnék	
nyugdíjas társaimmal kirándulásokon, kulturális 
rendezvényeken	 részt	 venni.	 Természetesen	 első	 és	
legfontosabb	a	családom,	a	három	unokánk	és	csak	
utána	a	hobbi	és	a	szórakozás!	Jó	egészséget	és	bé-
kességet	kívánok	mindannyiunknak!		

 Köszönöm a beszélgetést Dudás Gáspárné, 
Uher Erikának, aki a Borsodi Honismereti Egyesület 
aktív tagja s szívügyének tekinti a sajóládi helytörté-
net ápolását, gazdagítását! Kincset találni, ajándékot 
kapni az Élettől felemelő érzés! Aki talentumot kap és 
azt kamatoztatni is tudja-Istennek tetsző cselekedet! 
A Ládi Körkép szerkesztősége nevében kívánunk jó 
egészséget, sok erőt, kitartást és örömmel végzett ku-
tatómunkát! Bízunk benned és számítunk Rád! 

Ronyecz Ágnes
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“AZ ÚTSZÉLÉN ÁLL EGY 
KERESZT...”
“Az ima – fény a léleknek”/Bryanc-
hanyinov/

 Mire gondolunk a cím hal-
latán? Álljunk meg és emlékez-
zünk! Jó lenne megpihenni, egy 
percre elgondolkozni! Egy fohászt 
elsuttogunk alatta, talán a lelkünk 
is megnyugszik! Elődjeink az út-
széli keresztek mellett elhaladva 
keresztvetéssel vagy kalapemelés-
sel fejezték ki hódolatukat a Te-
remtő és Megváltó Isten előtt. A 
keresztek állíttatását a hívek vállal-
ták a vele járó költségekkel együtt, 
az egyház pedig megszentelte 
azokat. A 19. sz. második felében 
gyakori volt ez a vallásos jellegű 
megnyilvánulás, mely még a 20. 
sz. első felében is folytatódott. Az 
emberek többsége fogadalomból, 
hálából emeltetett keresztet a háza 
közelében, a földje végében vagy 
éppen az útkereszteződés mellett. 
Egy részük régi sorscsapások em-
lékét őrzi. A kereszt- előtte megáll-
va- gyakran készteti imára az arra 
járó vándorokat, jámbor lelkű, igaz 
embereket. 
 A Szent István Rádió mű-
sorában Farkas Ferenc, nyugalma-
zott iskolaigazgatónk és helytör-
ténet kutató, a sajóládi keresztek 
történetéről beszélt. Szeretném 
most a kedves olvasókhoz írásban 
is eljuttatni ennek az adásnak a rö-
vidített tartalmát! Illő lenne a teljes 
anyagot lejegyeznem, de a terjedel-
me nagyon hosszúra nyúlna, ezért 
próbálom kiemelni a lényeges gon-
dolatokat, melyek szorosan kötőd-
nek a témához.

 “Ha az ember veszi magá-
nak azt a bátorságot, hogy a település 
monográfiáját megírja, akkor illő, hogy 
utána nézzen a helytörténeti emlékek-
nek. Sajóládon a pálosok települése 
óta vannak keresztek. Egyesek fából 
készültek és sajnos elkorhadtak, de a 
később emeltetett keresztek kő és vas-

kereszt kivitelezésben helytörténetünk 
szerves részét képezi. Elmentem mind-
egyikhez, leírtam az olvasható szö-
veget. Két km távolságon belül nyolc 
keresztet találtam. 
 1. Az első kereszt Alsózsolca 
felőli megközelítéssel, a buszmegálló 
háta mögött, a Fráter György emlék-
parkban található,1987-ben újították 
fel, a település 600.évfordulójának 
tiszteletére. A kőkeresztet Furcsa Pál 
és neje Tóth Anna állíttatta 1913-ban. 
Egyházi tulajdonban van, szép és gon-
dozott környezetben.
 2. A római katolikus temp-
lom udvarán a főkaputól balra Bíbor-
ka András és neje Molnár Krisztina 
1916-ban készült kőkeresztjét Kocsis 
Béla és családja építette újjá 2003-ban.
 3. A bejárattól jobbra az előb-
bi kőkereszt szinte ikerpárja látható, 
melynek feliratán Varga Gergelyné, 
sz. Lénárt Anna 1910-ben állíttatott 
keresztjét Mátyus József és neje Varga 
Ottília 1999-ben újította fel Isten irán-
ti szeretetből és tiszteletből. Mindkét 
kereszt szépen gondozott környezet-
ben, friss, vágott virággal előtte, méltó 
helyen a templom udvarán áll.
 4. Sajólád legrégibb utcáján, 
a templomtól 400 lépésnyire, a Posta 
épületének oldalában, a kurta sor ele-
jén Varga Borbála emlékére 1929-ben 
állítatott kőkeresztet Dobai János, fel-
iratán:” ím arcra borulunk előtted, 
Istenség!” A keresztet körül veszi az 
igényesen kialakított, térkövezett terü-
leten, gondosan rendben tartott park.
 5. Következnek a temetői ke-
resztek. Az ó Temető bejárattal szem-
beni végén található kőkeresztet az Úr 
dicsőségére Dobrozsi János és hitvese 
Takács Borbála építette 1913-ban.
 6. Az új Temetőt a műemlék 
háromszögletű kápolnája egyedivé 
teszi. A kápolna közvetlen közelében 
1959-ben állíttatták a hívek Sajólád 
legfiatalabb keresztjét 1959-ben. Fel-
iratán:” Az Úr Jézus irgalmazzon az 
elhunyt, szenvedő lelkeknek!” Ez a te-
mető lassan már betelik, érdemes lenne 
elgondolkodni a régi temető helyreállí-
tásán, hogy az elhunyt lelkeknek méltó 

nyughelyük legyen a településen. 
 7. Az ónodi országút jobb ol-
dalán az ún. Homoki dűlő előtt, a Tsz 
tanya felé vezető út sarkán kovácsolt 
vaskerítéssel körbe véve áll a következő 
kereszt, melynek régi felirata olvasha-
tatlan, azonban van rajta egy újabb is 
és eszerint B.Varga Istvánné, Uher 
Mária 1903-ban emeltette. Az írásból 
arra lehet következtetni, hogy Ő volt 
a hajdani tulajdonos és a földje végébe 
állíttatta ezt a vaskeresztet. Ez év ta-
vaszán a vaskerítés újra lett festve és 
környezetét virágcsokrok díszítik.
 8. Tőle nem messze, kb. 50-
100 lépésnyire, az öreg fák takarásá-
ban, szép míves vaskerítéssel bekerítve 
áll egy kőkereszt, melyet Isten dicsősé-
gére, Üveges Antalné készíttetett 1927 
május 3-án. A felirat: Jézus szíve ir-
galmazz az én férjem lelkének! 
 Az utóbbi 80-90 évben senki 
nem állított keresztet, azonban több 
felújítás is történt. Nemes gesztus, kö-
vetendő példa a régi, útszéli keresztek 
óvása, virággal, mécsesekkel való dí-
szítése.  Megérdemlik elődjeink, akik 
ország- világ előtt vállalták Istenbe ve-
tett bizodalmukat.
 Utószó nyomán még annyit, 
ha valaki Sajóládról Ónodra tart au-
tóval, normál tempóban és a temető-
nél elkezd egy imát, az ónodi keresztek 
bármelyikénél kimondhatja az Áment. 
Ónod felől, ha a kanyarban levő temp-
lom előtt kezdi el az imáját és az or-
szágúti keresztek bármelyikéhez ér 
szintén befejezi a fohászát. Nekem ez 
eddig mindig bejött!”   

 Köszönjük Farkas Ferenc 
igazgatóúrnak, helytörténet kuta-
tónak az értékes információkat a 
sajóládi keresztekről! Köszönet a 
rádió felvétel anyagért Dudásné, 
Uher Erikának, aki lelkes kutató-
ja a helytörténeti kincseknek és 
szívvel- lélekkel dolgozik Sajólád 
múltjának feltérképezésén. A cikk-
hez minden keresztről fotókat is 
mellékelt!

Ronyecz Ágnes
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